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EDITO

In dit nummer:

2023: tevreden of 
teleurgesteld?
Hier zijn we dan, eindelijk met een paar dagen zonder regen. 

De 2023-campagne is nog maar net ten einde voor de ISCAL-telers. Elk jaar is anders! Behalve dat 
er, net als in 2022, veel (te veel) bieten in de grond bleven zitten.  Het te laat opstarten van de 
fabriek en verwerken van de bieten komt de fabrikant duur te staan, want de prijs die voor deze 
bieten betaald moet worden is erg hoog. Gelukkig erkent de fabrikant zijn verantwoordelijkheid en 
aarzelt deze niet om de betrokken telers te compenseren.

Het jaar 2023 werd gekenmerkt door bieten met een laag suikergehalte: minder dan 16°Z. Het 
tonnage per hectare was goed. Bovendien profiteerden we van een goede prijs, hoger dan de prijs in 
2022 bij een hoger suikergehalte.

Gezien het verloop van de campagne en de moeilijkheden om te werken met bieten die op het 
randje van houdbaarheid zitten, is het tijd dat de fabrikanten begrijpen dat iedereen wint als ze 
vroegpremies toekennen (niet inbegrepen in de all-in prijs)! We weten allemaal dat de opbrengst na 
september aanzienlijk toeneemt. Natuurlijk zijn er voordelen verbonden aan vroege levering (vroeg 
inzaaien, minder beschadigde grond, enz.).

We zijn dit jaar echt door het oog van de naald gekropen. Wat zou er gebeurd zijn als we half no-
vember een periode van intense vorst hadden gehad? Ik durf er niet eens aan te denken, want de 
catastrofe zou ondenkbaar zijn. En toch herhaalt de geschiedenis zich vaak!
Beheren betekent vooruit plannen. Met deze bedragen kun je niet spelen. Er bestaan verschillende 
oplossingen. Laten we hopen dat we ze nooit nodig hebben, maar we zijn het aan onszelf verplicht 
om ervoor te zorgen dat toekomstige campagnes vlot verlopen. We zijn bereid om erover te praten.

We hebben ook de grenzen gezien van onze middelen om de bietenhopen te beschermen (toptex, 
jupettes, plastic zeilen, enz.). Geen van de systemen voldoet helemaal, met mogelijks een uitzonde-
ring voor de combinatie van toptex en een plastic zeil. Dit is echter zeer arbeidsintensief en moeilijk 
te installeren. Nog een reden meer om te onderhandelen na het einde van de campagne.

Er is dus nog veel werk om het verloop van toekomstige campagnes te verbeteren. We zijn nu begin 
maart en als het weer milder is dan vorig jaar, zal er eerder worden gezaaid. Laten we hopen dat 
2024 ons 2023 zal doen vergeten, dat bijzonder moeilijk was wat betreft zaai- en rooiomstandighe-
den.

We staan ook even stil bij alle planters die door de omstandigheden niet konden oogsten… 
Dank aan alle telers, loonwerkers, 
transporteurs, fabrieksmedewerkers, 
enz. die hun uiterste best hebben g 
edaan om de bieten te verwerken!

Ik wens u een gelukkig bietenjaar 2024.
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CAMPAGNE TSIN ‘T KORT

Werking van de fabrieken en 
pulpreferenties 

Wat de fabrieken betreft, draaide Longchamps de eerste 
weken op een iets lager tempo vanwege de geplande 
suikerhersmelting. We waren gewaarschuwd. De ge-
middelde verwerking per dag was daarna prima tot half 
december. Vanaf dat moment ontstonden er filtratie-
problemen door de dooi. Nadien zagen we een verbete-
ring, maar de fabriek bereikte nooit meer de nominale 
capaciteit. 

In Tienen werd een nieuwe diffusietoren geïnstalleerd. 
Die heeft nooit op volle capaciteit gedraaid. Hij voldoet 
niet aan de specificaties van de fabrikant en tussen de 
campagnes door zullen er grote werken worden uit-
gevoerd. Dit heeft op bepaalde momenten geleid tot 
problemen met het drogestofgehalte van de pulp.
Het klopt, perspulp was niet altijd beschikbaar omdat 
deze geklasseerd werd als natte pulp. Sommige telers 

De campagne van 2023 zal nog vele jaren in ons geheugen gegrift blijven, of het nu gaat om veel neerslag of 
weinig opbrengst. Er werden records gevestigd! De campagne bij de TS begon op 25 september 2023 en 
eindigde op 31 januari 2024. Deze duurde dus 127 dagen in plaats van 110 en was dus langer dan verwacht. 
Ze had kunnen eindigen op 17 januari op basis van de ingezaaide hectaren en de opbrengsten, maar 
verschillende onvoorziene gebeurtenissen in verband met de fabrieken en de weersomstandigheden 
veranderden deze termijn. Er werden 17 dagen vertraging opgetekend, waarvan 4 dagen te wijten waren aan 
de ongewone stijging van de opbrengsten en 13 dagen aan de achteruitgang van de bieten als gevolg van 
zware vorst en problemen in de fabrieken.

Loïs Penasse

In ‘t kort

Sinds februari brengt Südzucker officieel ge-
certificeerde bietsuiker 
met een verminderde 

koolstofvoetafdruk op 
de markt. Deze suiker, die 

volledig in de Duitse fabriek 
in Plattling wordt geprodu-

ceerd met behulp van biogas 
(afkomstig van de zuivering van 

het afvalwater van de fabriek), heeft 
een 43% lagere koolstofvoetafdruk dan de 

witte suiker die traditioneel in Plattling 
wordt geproduceerd. Het is bedoeld 

voor klanten die suiker gebruiken 
en die ook de koolstofvoetaf-

druk van hun producten willen 
verminderen.

Brazilië: Tereos heeft aange-
kondigd dat de suikerpro-
ductie in 2023/24 met 19% 
zal toenemen dankzij een 
recordoogst van suikerriet. 
67% van het suikerriet zal 
worden gebruikt voor de 

productie van ongeveer 1,9 
miljoen ton suiker. De rest 

wordt omgezet in ethanol. 
Tereos heeft 6 fabrieken in het 

noordoosten van de staat Sao 
Paulo. 

Een stijging van 23% van de wereldwijde 
vraag naar biobrandstoffen tegen 2028, tot 

200 miljoen m³, vertelt het IEA (Internationaal 

Energie Agentschap). Meer dan 60% van de wereld-
wijde vraag naar biobrandstoffen en de stijging van 
de productie zullen naar verwachting geconcentreerd 
zijn in Brazilië, Indonesië, India en Maleisië. In Brazilië 
zal het aandeel van de ethanolproductie uit suikerriet 
waarschijnlijk dicht bij 50% blijven, ondanks de sterke 
stijging van de totale productie. In India zal het aandeel 
van de suikerrietoogst dat wordt gebruikt om aan de 
vraag naar ethanol te voldoen, naar verwachting stijgen 
van 5% in 2022 tot 7% in 2028. 

Volgens Czarnikow zou de Mexicaanse suikerproductie 
in 2023/24 met 15% kunnen dalen ten opzichte van 
vorig jaar, tot slechts 4,7 miljoen ton, het laagste niveau 
in tien jaar. Net als in 2022/23 zal de daling van de sui-
kerproductie Mexico dwingen om suiker te importeren, 
waarschijnlijk van Midden-Amerikaanse producenten 
(Guatemala, Honduras en El Salvador), om aan zijn quo-
ta met de Verenigde Staten te voldoen.

Suikercrisis in Egypte. De binnenlandse suikerprijzen 
zijn tussen december 2022 en december 2023 met bijna 
47% gestegen. Er zijn maatregelen genomen om de prij-
zen te verlagen, waaronder een toename van gesubsidi-
eerde suiker, strengere prijscontroles en een verlenging 
van het verbod op de uitvoer van suiker met nog eens 3 
maanden.

Indonesië: 10 nieuwe suikerfabrieken zouden moeten 
worden gebouwd (naast de 58 die er al staan) om zelf-
voorzienend te worden op het gebied van suiker. Indo-
nesië is het op vier na dichtstbevolkte land ter wereld. 
De Indonesische suikerproductie zou tegen 2030 9,7 
miljoen ton moeten bedragen om zelfvoorzienend te 
zijn, tegenover 2,5 miljoen ton in 2023. Dit stelt de 
holdingmaatschappij van de staatsplantage PTPN. Hier-
voor zou ook het suikerrietareaal moeten toenemen van 
de huidige 490.000 hectare tot 1,18 miljoen hectare.

De campagne van 2023 zal in ons 
geheugen gegrift blijven...

Hogere opbrengsten met 
een fungicide op basis  
van Xpro technologie

•  Fungicidenfamilie met innoverende 
Leafshield formulering

• Betere ziektebestrijding  

• Langere werkingsduur

•  Sterkere stresstolerantie 

• Alle graangewassen

Gedeponeerd handelsmerk Bayer Group. Gebruik gewasbeschermingsmiddelen veilig. Lees vóór gebruik eerst het etiket en de productinformatie.  
Voor verdere productinformatie met inbegrip van gevaarzinnen en symbolen, raadpleeg www.fytoweb.be.www.cropscience.bayer.be

BAYER 4304 Xpro 74,25x210 FR NL.indd   1BAYER 4304 Xpro 74,25x210 FR NL.indd   1 6/12/23   09:566/12/23   09:56

waren daarom niet in staat om de tonnages te halen 
die in hun referenties waren opgenomen. Als u zich 
afvraagt hoe het zit met uw pulpreferenties voor 2024, 
die mogelijk in gevaar zijn gekomen door deze proble-
men, weet dan dat TS de kwestie heeft bestudeerd en 
de volgende richtlijnen toepast op basis van de verschil-
lende situaties waarin telers zich bevonden.

95% van de pulp werd verkocht aan telers en 5% via de 
handel.
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CAMPAGNE TS

Bietenreceptie

In Longchamps werden talrijke kleine storingen vast-
gesteld, waardoor veel mensen tijd verloren. Er werden 
11 parmentièreverliezen overschreden in Longchamps 
en 15 in Tienen. Over het algemeen was alles rustig bij 
de recepties van de 2 fabrieken. Er werden 120 klachten 
behandeld. 

Opbrengst 

De gemiddelde rijkdom was 15,93°Z. De eerste weken 
evolueerde deze goed, maar zodra de regen begon, 
zagen we een daling. De bieten hadden geen tijd om te 
groeien. Deze gemiddelde rijkdom is erg laag en is sinds 
1992 niet meer zo laag geweest.

De grondtarra is de hoogste waarde die in 5 jaar is waar-
genomen. TopTex heeft zijn werk gedaan bij het beheren 
van deze grondtarra. Vanaf 27 november daalde de 
gemiddelde grondtarra tot 3%.  
Gezien de hoge neerslag, is de pivot grondtarra aan-
gepast vanaf 15 oktober 2023. Zoals vastgelegd in de 
akkoorden, zal er een bonus worden toegepast als de 
gemiddelde tarra van alle bieten van de teler lager is 
dan 3%. Er is echter besloten om af te wijken van de 
akkoorden voor tarra’s boven 3%: een neutrale zone 
wordt toegepast voor gemiddelden tussen 3 en 7%, en 
de malus wordt alleen toegepast als het gemiddelde 
boven 7% ligt. Als een planter bijvoorbeeld een gemid-
delde van 10% heeft, is het resultaat 10-7 = 3%, waarop 
de malus van €10 per ton grond wordt toegepast.

De groentarra bleef gemiddeld en er moesten weinig 
hopen worden afgeroomd aan het einde van het sei-
zoen.

*Enkel bij volledige registratie

Registreer gratis en eenvoudig:

1. Ga naar: www.beetseedservice-be.com
 of download de myKWS app.

2. Log in op uw myKWS-account, of 
 creëer een account.

3. Klik in myKWS op ‘Suikerbiet’ en 
 vervolgens op ‘Beet Seed Service’.

4. Maak een perceel aan en geef het 
 een naam.

5. Vul het/de gezaaide ras(sen) en het 
 aantal units in.

6. Vul de geplande zaaidatum in 
 en klik op ‘bevestig’.

7. Uw perceel is geregistreerd!
50% KORTING

BIJ HERZAAI*

BEET SEED 
SERVICE
Registreer vóór 30 april 2024

9761_ADV_DeBietplanter_BeetSeedService_halvepag.indd   19761_ADV_DeBietplanter_BeetSeedService_halvepag.indd   1 5/03/2024   09:345/03/2024   09:34

CAMPAGNE TS

Wekelijkse evolutie van de grondtarra

Compensatie voor te late hopen en 
niet-geleverde bieten 

De campagne duurde 127 dagen. Er werden 17 dagen 
vertraging genoteerd, waarvan 4 dagen te wijten wa-
ren aan de opbrengst en 13 dagen aan problemen in de 
fabrieken. 
Voor het fabrieksvervoer is een regel ingesteld die voor 
iedereen gelijk is. De dag vanaf wanneer compensatie 
wordt betaald hangt af van de ronde waarin de teler 
zijn bieten had moeten leveren. De vertraging door 
opbrengst was cumulatief met de voortgang van de 
campagne. Het aanvankelijke aantal dagen voor het 
ontvangen van een vergoeding voor te laat oogsten is 8 
dagen, waarbij de dagen vertraging die verband houden 
met de voortgang van de oogst worden opgeteld.
Dit is wat werd beslist:

Wat het zelfvervoer betreft, worden bijna geen enkele 
getroffen door vertragingen bij Longchamps. In Tienen 
werden 4 groeperingen getroffen. Ze hadden moeten 
leveren tussen 23/10 en 05/11. De leveringen konden 
niet onmiddellijk worden herverdeeld en werden ver-
spreid herverdeeld. De tonnen die meer dan 30 dagen 
zijn uitgesteld, krijgen een vergoeding voor de te late 
levering.

Ter herinnering, de vergoeding voor laattijdige ophalen 
bedraagt 3% van de minimum basisprijs op 18°Z (€38). 
Dit komt neer op ongeveer €0,90/t bij 16°Z.

Vorst en uitzonderlijke 
maatregelen

Na de 2 vorstperiodes en op voorstel van de TS, vroe-
gen sommige telers om bieten vervroegd te leveren in 
ruil voor een boete van € 6 per ton netto aan de rijk-
dom. 18.000 ton werd daadwerkelijk eerder geleverd 
dan gepland, wat neerkomt op een bedrag van ongeveer 
€ 111.000.

Helaas konden sommige bieten (127 ha) niet worden 
geleverd. Ze werden ofwel niet gerooid, ofwel gewei-

gerd door de TS omdat de bieten te 
beschadigd waren. Een steun van 
€ 2.300/hectare zal door de sector 
worden betaald, € 1.500 door de TS 
en € 800 door de solidariteit van 
de planters via het duurzaamheids-
fonds.

IPA 2024: verandering 
in syndicale bijdrage 

De betaling van de syndicale bijdra-
ges is opgenomen in de raamover-
eenkomst CBB/SUBEL. Voorheen 
bedroeg de heffing € 0,20/t per 
100kg witsuiker en werd deze inge-
houden bij de teler aan de hand van 
een formule gebaseerd op tonnen 
bieten. We besloten het systeem te 
veranderen om het te vereenvoudi-
gen. De heffing is nu vastgesteld op 
€ 1,75 per ton gepolariseerde suiker 
(= tonnage x rijkdom/100 x 1,75). 

Gepolariseerde suiker staat voor de 
theoretische hoeveelheid suiker in 
je bieten, gemeten met een polari-
meter. Per ton bieten bedraagt de 
heffing € 0,2975/t bij 17°Z, wat voor 
de opbrengst van dit jaar neerkomt 
op ongeveer € 25 per hectare. On-
geveer een kwart van deze bijdrage 
wordt toegewezen aan het KBIVB.  

Verandering in schaal 
van rijkheid 

Zoals u weet, werd de aankoopprijs 
van uw bieten vroeger berekend 
volgens een schaal die daalde of 
steeg met 9% per graad rijkdom ten 
opzichte van de 18°Z referentie. 
Vanaf nu wordt de prijs berekend 
aan de hand van een eenvoudige 
verhouding (regel van drie). Dit 
komt neer op het betalen van gepo-
lariseerde suiker per hectare. Deze 

verandering verandert enigszins 
de classificatie van rassen, en in 
de toekomst zal het raadzaam zijn 
om bietenrassen te kiezen met het 
juiste compromis tussen rijkdom en 
tonnage om de hoogste suiker per 
hectare te verkrijgen. 

De benchmark is verlaagd naar 
17°Z. Na 5 jaar met een referentie 
van 18°Z moet zelfs gezegd worden 
dat weinig leveringen deze drempel 
nog halen. Daar zijn veel redenen 
voor: de biet heeft misschien zijn 
genetische limiet bereikt wat be-
treft rijkdom, we hebben te maken 
met steeds moeilijkere klimaatpe-
riodes en ook de vergelingsziekte 
en bladziekten hebben een impact 
op de opbrengsten. Om nog maar 
te zwijgen van de stikstofminera-
lisatie, die steeds later plaatsvindt 
aan het einde van de zomer en in de 
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Bedankt, Judith !

Campagne Iscal

Op zaterdag 17 februari om 22.00 uur kwam de laat-
ste lading bieten de fabriek binnen. Het was het einde 
van de moeilijkste campagne in de geschiedenis van 
de suikerfabriek van Fontenoy. We zullen u berichten 
over de resultaten in de volgende editie van De Biet-
planter. Bedankt voor uw begrip.

herfst.
Voor 2024 blijft je contract op 18°Z, alleen de prijsrefe-
rentie verandert. 
De tabel hieronder laat zien dat wanneer de rijkdom 
afneemt, het verlies in prijs per ton minder is in verhou-
ding tot de rijkdom. Op basis van de gegarandeerde mi-
nimumprijs van € 38/T op 18°Z, geeft leveren aan 16°Z 
onder het oude systeem een prijs op van € 31,16 en 
onder het nieuwe systeem een prijs van €33,77 (d.w.z. € 
2,61 meer!). Omgekeerd zorgt rijker leveren ervoor dat 
de prijs minder snel stijgt.

Prijsvoorspelling 2024 

De productiestijging in Brazilië heeft de daling van de 
opbrengsten in Azië niet gecompenseerd. Er wordt 
momenteel niet veel gespeculeerd op de markten en de 
markt is over het algemeen stabiel. Maar we vermoe-
den dat de prijzen zullen dalen. Oekraïne heeft vrij spel 
om suiker naar Europa te exporteren. De autoriteiten 
onderhandelen momenteel over een vermindering van 
deze import voor juni. 

Duurzaamheidsfonds 

In overeenstemming met de akkoorden is een deel van 
dit fonds bestemd voor de economische duurzaamheid 
van de sector, via een korting op de prijs van zaden. Het 
resterende bedrag is bestemd voor milieuduurzaam-
heid. 
Het doel van de TS is om in 2050 klimaatneutraal te 
zijn. Om dit te bereiken, heeft TS zich verbonden tot 
een tussenstap in 2030 voor emissies die verband hou-

den met de exploitatie van zijn fabrieken (-50,4% van 
de broeikasgasemissies) en voor emissies die verband 
houden met zijn grondstoffenleveranciers (-30% van de 
broeikasgasemissies). 

Het basisjaar voor deze reducties is 2018. Om een 
database te hebben waarop de berekening van deze 
emissiereducties kan worden gebaseerd, heeft TS infor-
matie nodig. Daarom worden verschillende vrijwillige 
acties voorgesteld aan telers. Elke planter die algemene 
gegevens over zijn bedrijf en gedetailleerde gegevens 
over de technische route van een representatief perceel 
verstrekt, ontvangt een financiële vergoeding voor de 
bestede tijd.

Deze gegevens zullen worden geanonimiseerd en alleen 
intern door TS en/of het Südzuckerconcern worden 
gebruikt. Het is de bedoeling gemiddelden over opper-
vlakten te kunnen berekenen en deze gegevens voor 
2023/2024 als referentie te gebruiken voor de beoorde-
ling van toekomstige vooruitgang. 
Daarnaast wordt een specifieke actie voorgesteld om de 
broeikasgasemissies in verband met minerale bemes-
ting te verminderen, met als sleutel een extra betaling 
per ton bieten.

En voor de volgende campagne?

Om een ineenstorting van de suikerprijs te voorkomen, 
is de aanbeveling om geen extra hectaren te zaaien. 
Hoewel de verleiding om meer bieten uit te zaaien 
groot is onder de huidige economische omstandigheden 
(hoge suikerprijzen, prijzen van andere grondstoffen in 
vrije val), zijn de leiders van de telersorganisaties het 
eens met het advies van de TS om de uitzaai niet te 
vergroten.

Judith Braconnier maakte de aardbeving mee die werd veroorzaakt door het 
einde van de quota en vooral door het verdwijnen van nationale regels en 
overeenkomsten. Ze vestigde zich al snel als vooraanstaand specialist in inter-
professionele akkoorden en contracten, zowel bij de TS als bij Iscal, waarbij ze 
voortdurend heen en weer bewoog tussen overeenkomsten en regelingen die 
onvermijdelijk onafhankelijk en verschillend evolueerden.

Maar Judith had ook agronomische en ecologische aspiraties en ambities, en ze 
besloot haar carrière te heroriënteren naar een nieuw beroep dat dichter bij het 
land en de ecologische en klimatologische uitdagingen staat.
Judith kwam oorspronkelijk uit Brussel en was bio-ingenieur aan de ULB, maar 
had weinig directe banden met de landbouw. Het lot wilde dat ze bij de CBB, 
of beter gezegd de ABW, kwam werken net toen de quota afliepen, op een 
moment dat de interprofessionele relaties tussen fabrikanten en telers op een 
dieptepunt waren beland. Haar optimisme en goede humeur, maar ook haar 
passie voor cijfers en haar kennis van zaken, zorgden er vaak voor dat de onder-
handelingsvergaderingen op een kalme en constructieve manier verliepen.

Sinds het pensioen van Daniel Du Ville had Judith veel van de complexe taken van de adjunct algemeen secretaris 
overgenomen. Ze was een natuurtalent in deze rol en iedereen, niet in de laatste plaats haar collega’s, betreurt haar 
vertrek.
Iedereen die haar ontmoette, zag in Judith, naast haar beheersing van de ‘hard skills’ die een manager nodig heeft, 
ook haar vermogen om iedereen vooruit en omhoog te trekken. Ze heeft de ‘soft skills’ die essentieel zijn voor een 
leider en we twijfelen er niet aan dat ze zal schitteren waar ze haar carrière ook voortzet.

Judith, de hele Belgische suikerbietenindustrie, zowel de Waalse als de Vlaamse, is je dankbaar en wenst je het 
allerbeste!

Bijna 7 jaar is het, dat ze deel uitmaakt van de suikerbietenfamilie. Iedereen - telers, fabrikanten en collega’s 
- was het erover eens dat ze echt haar plaats had gevonden en dat ze een gepassioneerde en effectieve 
bijdrage leverde aan wat de suiker-biet samenwerking vandaag de dag is! 

Bruno De Wulf

Selectieve bladluisbestrijding
Toegelaten vanaf 2-bladstadium

www.certisbelchim.be

Teppeki® (9526P/B – 50% flonicamid) is een product van ISK Biosciences Europe N.V. Gebruik 
gewasbeschermingsmiddelen veilig. Lees aandachtig het etiket met productinformatie vóór gebruik. Zorg 
ervoor dat u met het product of zijn verpakking geen water verontreinigt.

• Bestrijdt alle soorten bladluizen
• Spaart natuurlijke vijanden
• Lange duurwerking
• In suiker- en voederbieten

Bietplanter_Tepp_BeNe_210x74_Mrt24.indd   1Bietplanter_Tepp_BeNe_210x74_Mrt24.indd   1 6/03/2024   11:10:506/03/2024   11:10:50
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Met Judiths vertrek had Fédé-RT een nieuwe secretaris-generaal nodig. Maar OPCO had ook versterking 
nodig. Maak kennis met Lois, een efficiënte, hardwerkende jonge vrouw met levenslust.  
Ze zal met plezier de wereld van suikerbieten en cichorei verkennen en uw belangen verdedigen.

Loïs, coördinator Fédé-RT en 
OPCO

Loïs, kun je jezelf in een paar regels beschrijven? 

Ik ben een 24-jarige bio-ingenieur die is afgestudeerd 
aan Gembloux Agro-Bio Tech. Ik kom uit Solières, een 
klein dorpje in de gemeente Huy. Mijn ouders zijn 
landbouwers en runnen een kleine familieboerderij. Ze 
fokken Jersey-koeien, blanc-bleu-runderen, stamboek-
varkens en melkgeiten. 
Ik ben een gecertificeerd imker en samen met mijn 
vader run ik een imkerij met ongeveer 20 bijenkorven.  
Ik ben ook zeepmaker. Ik maak mijn eigen recepten en 
verkoop mijn zepen op verschillende markten. 

Hoe ben je coördinator van de Fédé-RT en de OPCO 
geworden? 

Tijdens mijn studie was ik betrokken bij mijn lokale FJA 
(federatie voor jonge landbouwers) en bij de Cinsî-com-
missie. De Cinsî-commissie is een groep studenten met 

een passie voor 
landbouw aan de 
Agro-Bio Tech Fa-
culteit van Gem-
bloux. De meeste 
leden zijn zonen 
en dochters van 
landbouwers. Ze 
organiseert onder 
andere bezoeken 
aan boerderijen 
en bedrijven die 
actief zijn in de 
agrovoedings-
sector om de 
complexiteit en 
de schoonheid 
van de landbouw-
sector onder de 

aandacht te brengen van nieuwe studenten aan de 
faculteit. Ik was 1 jaar secretaris van deze commissie en 
2 jaar voorzitter. Via het netwerk van deze commissie 
hoorde ik van het aanbod van mijn nieuwe baan. Ik wil 
graag van dit interview gebruik maken om de oud-voor-
zitters, zonder wie ik dit niet had kunnen verwezenlij-
ken, te bedanken. 

Tijdens mijn gesprek met Bruno, Judith en Anne-Ca-
therine waardeerden ze allemaal mijn inzet voor de 
landbouwwereld. Ik heb alvast een groot deel van de 
taken van Judith overgenomen en momenteel leidt An-
ne-Catherine me op om ook haar functie over te nemen.

Wat boeit je het meest aan de functie?

Toen ik aan mijn studies in Gembloux begon, wist ik niet 
wat ik daarna wilde doen. Ik wist wat ik niet wilde doen, 
ik wilde geen verkoper worden, ik wilde geen funda-
menteel onderzoek doen. Maar ik wist wel dat ik een 
baan wilde die betekenis had en waarvan de waarden 
overeenkwamen met die van mij, een baan die in bewe-
ging was en waarbij ik niet de hele dag opgesloten zat.

Ik hou van het ontwikkelen van nieuwe processen en 
nieuwe recepten. Ik heb mijn afstudeerwerk gedaan 
met organoleptische tests op verschillende soorten 
geitenkaas die ik in het laboratorium heb gemaakt. Ik 
behoud deze passie door mijn aanvullende activiteit, 
namelijk het maken en verkopen van zeep.  

Ik sta in de frontlinie van de on-
derhandelingen en speel een 
sleutelrol in de communicatie 

tussen de TS, Beneo-Orafti, de 
raden van bestuur en de telers.

Wat ik miste was het actieaspect voor de landbouwsec-
tor en de belangen van de boeren, en dat heb ik gevon-
den door mijn werk als coördinator voor de Fédé-RT en 
de OPCO. Ik sta in de frontlinie tijdens onderhandelin-
gen en ik heb een sleutelrol in de communicatie tussen 
de TS, Beneo-Orafti, de raden van bestuur en de telers. 
Dat is wat me het meest interesseert in deze baan. 

Welke uitdagingen verwacht je in je nieuwe functie?

Het is een veelzijdige job waarbij ik aanwezig moet zijn 
op het terrein, op de hoogte moet blijven van adminis-
tratieve zaken, kennis moet hebben van de bieten- en 
chicoreiteelt, personeelsbeheer, non-profit beheer, de 
actualiteit in de sector op regionaal, nationaal en inter-
nationaal niveau, en onderhandelingsvaardigheden - dit 
alles in het Frans en Nederlands. 
Bovendien neem het over van iemand die zeer be-
kwaam was en die heel wat zaken op IT-niveau op 
poten heeft gezet. Er zijn veel projecten die ik zelf moet 
bijwerken. 

Dat alles maakte in het begin veel indruk op me, maar ik 
vind beetje bij beetje mijn draai en ik heb vertrouwen in 
mijn veerkracht en motivatie.

VARIA SUIKER

Tereos: resultaten 2023/24 sterk 
gestegen voor de eerste 9 maanden 
van het boekjaar
Tereos heeft een omzet aange-
kondigd van € 5,47 miljoen voor 
de eerste 9 maanden van boekjaar 
2023/24, een stijging van 15% ten 
opzichte van dezelfde periode in 
2022/23. Dit dankzij hogere prijzen 
in de segmenten suiker en zetmeel 
& zoetstoffen.
De EBITDA bedroeg € 873 miljoen, 
30% hoger dan in dezelfde peri-
ode in 2022/23. Dit weerspiegelt 
de succesvolle uitvoering van hun 
commerciële strategieën. De net-
toschuld van € 2.413 miljoen is € 
501 miljoen lager dan op 31 decem-
ber 2022 en € 288 miljoen lager dan 
op 31 maart 2023.

De logistieke terminal voor suiker 
van Südzucker in Italië is operatio-
neel
De logistieke terminal van Süd-
zucker in Italië bevindt zich op een 
terrein van meer dan 22.500 m², dat 

wordt beheerd door de jarenlange 
partner Borsari & Cie, in de regio 
Mantua. De site heeft een eigen 
spoorverbinding met het station 
Poggio Rusco en meer dan 4,3 km 
spoor. Er stonden al 38 silo’s voor 
granen, zaden en bietsuiker. Hier 
werden vier nieuwe suikersilo’s van 
Südzucker, gebouwd in 2023, aan 
toegevoegd. 

Deze silo’s werden gevuld na de 
bietencampagne. Elke silo bevat 
een specifieke suikerkwaliteit die 
is afgestemd op de behoeften van 
de Italiaanse markt. Verdere inves-
teringen zijn gepland in 2024 voor 
de installatie van twee suikerver-
pakkingslijnen in een logistieke 
hal direct naast de silo’s. De lijnen 
zullen rechtstreeks vanuit de vier 
silo’s worden bevoorraad, waardoor 
het transport en de infrastructuur 
worden beperkt.

WHO-overeenkomst tussen Brazilië 
en Thailand
Brazilië en Thailand hebben een 
einde gemaakt aan het bilaterale 
geschil over Thaise subsidies aan de 
suikerriet- en suikersector, waar-
over Brazilië in 2016 een klacht had 
ingediend bij de Wereldhandelsor-
ganisatie (WHO). De kwestie betrof 
Thaise maatregelen die in strijd 
waren met de WHO-regels, de we-
reldmarkt verstoorden en de Brazi-
liaanse productiesector een jaarlijks 
verlies van ongeveer 1 miljard US$ 
opleverden. 

De oplossing kwam tot stand door 
voortdurende dialoog, die resulteer-
de in een definitieve wijziging van 
het Thaise beleid ter ondersteuning 
van de suikersector, waaronder de 
afschaffing van subsidies.
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Het prijsobservatorium heeft de verkoopprijzen voor 
suiker in de EU bekendgemaakt voor de maand januari. 
Goed nieuws: de EU-prijzen stabiel blijven: € 853/t in 
januari 2024 vergeleken met € 857/t in december 2023. 
Deze lichte daling kan worden verklaard door minder 
krappe voorraden dan vorig jaar, met EU-suikervoorra-
den die iets hoger zijn dan op hetzelfde moment vorig 
jaar.

De prijskloof tussen regio’s wordt kleiner: slechts € 83 
tussen Zuid-Europa (gemiddeld € 906/t) en Oost-Eu-
ropa (€ 823/t), waar Oekraïense suiker zijn weg vindt: 
al 250.000 ton suiker in 4 maanden tussen oktober en 
februari. Roemenië, Hongarije, Bulgarije en Italië zijn de 
belangrijkste importeurs. 
Onze regio (BE, FR, NL, DE) is al enkele maanden de 
regio met de hoogste suikerprijzen. De evolutie van de 
suikerprijzen per regio ziet er als volgt uit:
• Noord- en Centraal-Europa: € 823/t (€ 817/t in 

december 2023).
• West-Europa (BE, FR, NL, DE): € 855/t (€ 856/t in 

december 2023)
• Mediterraan Europa: € 906/t (€ 937/t in december 

2023)

Verkoopprijzen suiker in de EU 
blijven hoog
Martine Moyart

Wereldmarkt: onzeker aanbod

De wereldmarkt lijkt zich de afgelopen weken te heb-
ben gestabiliseerd. De prijzen voor witte suiker op de 
wereldmarkt schommelden de afgelopen maand tussen 
€ 580/ton en € 600/ton.

Volgens een analist van Wilmar Sucre is de markt aan 
het kalmeren. De reden hiervoor is Brazilië, dat record-
productieniveaus bereikt: dit jaar wordt tussen 41 en 42 
miljoen ton verwacht, vergeleken met 33 miljoen vorig 
jaar. Als het weer het toelaat, zouden deze cijfers in 
2024 nog hoger kunnen liggen. En dat is het hele punt.
Voor de huidige campagne zou de recordproductie in 
Brazilië moeten helpen om de verwachte productieda-
lingen in India en Thailand te compenseren. Als gevolg 
van droogte en een gebrek aan moessonregens heeft 
India 3 tot 4 miljoen ton verloren ten opzichte van vorig 
jaar, en Thailand 2,5 miljoen ton. Ook in Mexico is de 
productie verder gedaald. Maar deze afhankelijkheid 
van één aanvoerbron, Brazilië, is niet gezond en de 
wereldmarkt wordt steeds afhankelijker van de grillen 
van het weer.

Zullen de hoge prijzen aanhouden?  Alvorens zich aan 
voorspellingen te wagen, wachten de meeste analisten 
op april en de start van de nieuwe Braziliaanse cam-
pagne: zal die even uitzonderlijk zijn als de vorige? Wat 
zal de impact zijn van het El Niño-weerfenomeen in de 
komende maanden, inclusief voor het volgende India-
se seizoen in oktober? Als de olieprijs stijgt, zullen de 
ethanolprijzen dan weer aantrekken en zo de suiker wat 
minder onder druk zetten?

Oekraïense suikerinvoer: 
maatregelen om verstoring van 
de Europese markt te beperken

Martine Moyart

Bijna 900.000 ton Oekraïense 
suiker geïmporteerd voor 2023/24 

De invoer in 2024 blijft een sterke impact hebben op de 
markt en op de prijs van EU-suiker. Oekraïense produ-
centen, die hun productie aanzienlijk hebben verhoogd 
om te kunnen profiteren van deze handelsliberalisering, 
verhogen hun suikerexport naar de EU. Volgens infor-
matie van de Nationale Vereniging van Suikerprodu-
centen van Oekraïne is het volume van de Oekraïense 
suikerexport voor 2023/24 0,9 miljoen ton, dat wil 
zeggen 4 keer meer dan hun gemiddelde export vóór de 
oorlog.

Automatische 
vrijwaringsmaatregelen

CIBE, dat de Europese suikerbietentelers vertegen-
woordigt, COPA-COGECA, dat landbouwverenigingen 
en -coöperaties vertegenwoordigt, en andere Europese 
verenigingen hebben om een aantal wijzigingen in het 
voorstel van de Commissie gevraagd.
De volgende wijzigingen werden geaccepteerd:
• Gebruik van 2021/2022 in plaats van 2022/23 - toen 

de Oekraïense invoer al abnormaal hoog was - als 
referentieperiode voor het bepalen van de maxima-
le volumes waarboven het nodig is om de Oekraïen-
se invoer te beperken;

• Opname van granen en oliehoudende zaden in de 
lijst van basisproducten waarvoor automatisch 
vrijwaringsmaatregelen in werking treden;

• Verkorting van de termijn voor het activeren van 
de vrijwaringsmaatregel van 21 tot 10 dagen, zodat 
sneller kan worden opgetreden;

De Europese Commissie stelt voor om de handelsliberaliseringsmaatregelen voor Oekraïense 
producten met een jaar te verlengen: van 6 juni 2024 tot 5 juni 2025. Om te 
voorkomen dat de Oekraïense invoer in de Europese Unie de suikermarkt van de 
EU verstoort, heeft de Commissie vrijwaringsmechanismen voorgesteld.

• De verplichting om vooraf 
de bestemming van zendingen 
Oekraïense landbouwproducten 
te bepalen en de verplichting om te 
bewijzen dat Oekraïense producten 
hun eindbestemming bereiken. 

Laatste hoop in 
het Europees 
Parlement

Hoewel deze amendemen-
ten gesteund werden door 
de Europese commissaris-
sen, verwierpen de leden 
van het Europees Parlement 
ze. Boeren reageerden on-
middellijk met een verklaring 
van Copa-Cogeca waarin ze 
de weigering om de landbouw-
sector te steunen aan de kaak 
stelden: “Europarlementariërs 
hebben besloten om amendemen-
ten die van dit voorstel een echt 
compromis zouden hebben gemaakt niet 
te steunen, zelfs niet in beperkte mate”.
Er is nog een laatste hoop als Europarle-
mentariërs vóór de plenaire stemming in het 
Europees Parlement corrigerende amendemen-
ten indienen om de Europese landbouwmarkten te 
beschermen. Maar als de tekst in zijn huidige vorm 
wordt aangenomen, zal de Raad van de EU het goed-
keuren en zal het op 6 juni in werking treden.
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KONINKLIJK BELGISCH INSTITUUT TOT VERBETERING VAN DE BIET VZW 
Molenstraat 45, B-3300 Tienen—info@kbivb.be—www.irbab-kbivb.be 

De suikerbiet en haar teelttechniek 
PVBC - PROGRAMMA VOORLICHTING BIET-CICHOREI, IN HET KADER VAN DE PRAKTIJKCENTRA 

   

• 

• 

 

 

 

• 

• 

 

. 

Concentratie  
glyfosaat in het  

product 

Vollevelds-
toepassing 

Equivalente hoeveel-
heid glyfosaat  

per hectare 

Lokale  
behandeling1) 

Equivalente hoeveel-
heid glyfosaat  

per hectare 
Maximale dosis 
van het product 

Maximale dosis 
van het product 

360 g/l 2 l/ha 0,72 kg/ha 4l/ha 1,44 kg/ha 
450 g/l 1,6l/ha 0,72 kg/ha 3,2 l/ha 1,44 kg/ha 
480 g/l 1,5l/ha 0,72 kg/ha 3l/ha 1,44 kg/ha 

72% 1 kg/ha 0,72 kg/ha 2 kg/ha 1,44 kg/ha 
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IPM: Maatregelen ter bestrijding van onkruiden 
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CONTACTMIDDELEN 
Componenten "F" en "A" 

Klassieke flora : flora die hieronder niet vermeld 

FAR SYSTEEM in NAOPKOMST - BESTRIJDING DICOTYLE ONKRUIDSOORTEN
dosissen in deze tabel voor KIEMLOBSTADIUM ONKRUID tot 2 BLAD stadium ONKRUID

GEBRUIK STEEDS DE LAAGSTE VERMELDE DOSIS (l/ha) VOOR ONKRUIDEN IN HET KIEMLOBSTADIUM
Dominante onkruidsoorten + BODEMHERBICIDE 

Component "R" 
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T1 (normale condities): 
0,5l/ha Conviso One® 
1l/ha ‘Betanal’ 
0,25l/ha ‘Tramat’ 
0,5l/ha olie 

 
 

T2: Geen nieuwe opkomst + 
bieten in 4-6– bladstadium 

0,5l/ha Conviso One® 
0,4l/ha ‘Frontier’ 
0,5l/ha olie 

T1 (droge condities): 
0,5l/ha Conviso One® 
2l/ha ‘Betanal’ 
0,25l/ha ‘Tramat’ 
1l/ha olie 

T2: Met nieuwe opkomst+ bie-
ten in 4-6– bladstadium 

0,5l/ha Conviso 
0,4l/ha Frontier 
1 (2)l/ha ‘Betanal’ 
0,25l/ha ‘Tramat’ 
0,5 (1)l/ha olie 

10-15 dagen 
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Veranderingen binnen OPCO

Beste planters,

We hopen dat jullie het goed stellen en dat jullie klaar 
zijn om te beginnen aan een nieuw teeltseizoen. We 
hopen allemaal dat deze rustiger zal verlopen. 

De Raad van Bestuur van OPCO is dit jaar veranderd. 

Om verschillende redenen verlaten Karel Kersten, 
aftredend voorzitter, Julien Van De Ginste, Jacques De 
Montpellier en Alain Moers het bestuur. We willen hen 
alle vier van harte bedanken voor hun inzet, vastbera-
denheid en de kwaliteiten die ze tijdens hun mandaat 
hebben meegebracht aan de OPCO.  

Henri Lhoest werd verkozen tot voorzitter. De hele 
Raad van Bestuur verwelkomde zijn verkiezing en is 
ervan overtuigd dat hij de inzet en ervaring heeft om de 
OPCO de komende jaren te leiden. Verder op deze pagi-
na vindt u een kort interview met de nieuwe voorzitter.  

De Raad van Bestuur heeft vijf nieuwe bestuurders 
verwelkomd: François Moos, Jeremy Haumont, Léon 
Delmelle, Nicolas Leroy en Pierre Warnier. 

Al onze nieuwe bestuurders zijn akkerbouwers. 
François en Jeremy komen uit Jodoigne, Léon uit No-
ville-Les-Bois, Nicolas uit Grand Rosière en Pierre uit 
Villers-Le-Bouillet. 
Naast hun gewassen fokt François vleesvee en verkoopt 
dit op de boerderij. Hij houdt ook toezicht op de gewas-
sen voor een handelaar. Jeremy Haumont fokt Limousi-
nes en Pierre Blanc Bleu Belges. 

De Vergadering van Afgevaardigden staat altijd open 
voor nieuwe afgevaardigden. Als u geïnteresseerd bent 
om toe te treden tot de OPCO om bij te dragen aan een 
goede ontwikkeling van de chicoreisector en ervoor te 
zorgen dat het een interessante teelt blijft, stuur dan 
een e-mail naar loïs.penasse.opco@hotmail.com. 

Ook binnen de coördinatie van de OPCO veranderde er 
wat. Loïs Penasse is onlangs door de gezamenlijk door 

de CBB en de OPCO aangenomen. Anne-Catherine 
Dalcq zal aftreden eens Loïs de teugels heeft overgeno-
men. 

Tegen de tijd dat u deze regels leest, zal de Vergade-
ring van Afgevaardigden van de OPCO hebben plaats-
gevonden. We zullen de voorbije campagne hebben 
besproken, net als het einde van de huidige contracton-
derhandelingen, de fytosanitaire situatie in de teelt en 
de recente wijzigingen in de OPCO Raad van Bestuur. 

Als u vragen of opmerkingen heeft, aarzel dan niet om 
contact met ons op te nemen via loïs.penasse.opco@
hotmail.com.

Tot binnenkort, 

De OPCO

OPCO

Henri Lhoest, de nieuwe voorzitter: 

In welke regio bent u gevestigd? Wat was de achter-
grond van de overname? Wat is uw geschiedenis wat 
betreft jouw betrokkenheid bij de vakbond? En tot 
slot, wat is de geschiedenis van de cichoreiteelt op 
de boerderij? 

Ik ben een landbouwer 
uit Haspengouw, ik 
teelt gewassen en fok 
vleesvee. In 1990 heb ik 
een deel van de boer-
derij van mijn ouders 
overgenomen. Ik heb 
het samen met hen 
beheerd tot in 2000 
mijn broer het volledige 
beheer overnam, samen 
met mij.  

Ik ben altijd betrokken geweest bij de activiteiten van 
de FWA (Waalse federatie van de landbouw) en, onge-
veer 20 jaar geleden, bij de OPCO. Eerst was ik afge-
vaardigde in mijn regio, daarna werd ik lid van de Raad 
van Bestuur.  

We begonnen chicorei te telen toen het nog in de kin-
derschoenen stond. De vroegste gegevens die ik heb 
kunnen vinden dateren van 1992. De teelten waren 
beperkt tot maximaal 2 hectare. Chicorei is een gewas 
van grote voldoening en grote teleurstelling. 

Wat heeft je doen besluiten om dit werk te doen? 
Wat zijn je motivaties?  

Ik heb altijd geloofd dat boeren spelers in hun beroep 
moeten zijn, geen toeschouwers. Ik kweek al meer dan 
30 jaar chicorei en ben actief in de vakbonden, dus het 
aanvaarden van deze job was een natuurlijke stap.  

Wat zijn uw doelen tijdens dit mandaat? Wat wilt u in 
de toekomst bereiken voor de chicoreisector?  

Ik wil de chicoreitelers helpen om de obstakels te over-
winnen waarmee ze te maken krijgen, zoals de klima-
tologische onzekerheden, het uit de handel nemen van 
actieve stoffen in de fyto-strijd en de rompslomp die 
inherent is aan het telen van chicorei; van het zaaien tot 
de levering aan de fabriek. Het economische aspect van 
deze teelt is ook iets waar ik aan wil werken. Het idee 
van een partnerschap tussen de boer en de fabrikant 
lijkt nog steeds een concept met variabele geometrie 
te zijn. We moeten absoluut waakzaam blijven in het 
verdedigen van onze inkomsten om morgen nog steeds 
chicorei te kunnen beschouwen als aantrekkelijke rota-
tieteelt.  

Karel Kersten, 
aftredend voorzitter:  

Hoe voelt u zich over uw 9 jaar 
als voorzitter van de OPCO?

De onderhandelingen met Beneo 
gaan beter dan in mijn begindagen. 
We bespreken veel en soms krijgen 
we onze zin niet, maar hun mentaliteit begint te veran-
deren en de fabriek begint ons te zien als echte onder-
nemers. Er is een goede algemene verstandhouding 
binnen de OPCO en met Beneo, dat is erg prettig.  

Wat wenst u voor de sector?  

Ik hoop dat de situatie op het gebied van fyto stabi-
liseert en dat de kwaliteit van de onkruidbestrijding 
verbetert. Ik hoop ook dat we snel een voldoende 
winstgevende prijs zullen bereiken voor chicorei, dat 
een nicheteelt is.  

Wat zijn de momenten die je het meest hebben 
gemarkeerd tijdens je mandaat als voorzitter van de 
OPCO?

Vorig jaar verhoogden ze de prijs met € 11/ton na een 
nogal moeizame onderhandeling. Het was een verzoek 
van onze kant dat werd geaccepteerd. We dachten dat 
dit verzoek zonder gevolg zou blijven, maar we hebben 
deze verhoging kunnen bereiken.

Welk advies zou u Henri geven? 

Ik adviseer Henri om rustig te blijven tijdens de onder-
handelingen. Soms willen de situaties die we tegenko-
men ons uit onze slof laten schieten, maar je moet het 
hoofd koel houden.  

Ik denk dat discussie de sleutel tot onderhandelen is, 
om zo een oplossing te vinden.
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Charles, een jonge, geëngageerde 
landbouwer
We ontmoeten Charles rond een gezellig haardvuur. We zitten knus en warm aan de familietafel, samen 
met zijn ouders, terwijl het buiten regent. Charles heeft niet veel tijd. Tussen betogingen en politieke 
discussies door waren zijn laatste weken hectisch en nog drukker dan normaal. Maar hij is ervan overtuigd 
dat het belangrijk is om zijn stem te laten horen. Hij vertelt me zijn verhaal met passie, enthousiasme en een 
kritische noot.

Biografie
Charles Schotte, 28 jaar, leeft voor 
de landbouw. Hij groeide op op de 
familieboerderij in Froidmont bij 
Doornik, voordat hij zich in 2021 of-
ficieel vestigde in het bedrijf van zijn 
ouders. Daarvoor voltooide hij een 
bachelor in landbouwkunde in Ath. 
Met zijn diploma in de hand werd 
hij in 2016 landbouwkundig mede-
werker om geleidelijk zijn project uit 
te bouwen. De boerderij blijft een 
gemengd gewas-veeteeltbedrijf en 
Charles ontwikkelt een autonoom 
project voor pootaardappelen. Bieten 
zijn één van de historische gewassen 
die hij niet wil opgeven zolang hij er 
niet economisch toe wordt gedwon-
gen. In een wereld vol veranderingen 
en beperkingen voor boeren, maakt 
Charles er een punt van om zijn 
collega’s te verdedigen. Hij is sterk 
betrokken bij de verdediging van de 
belangen van de boeren door zijn 
betrokkenheid bij FJA (federatie van 
jonge landbouwers) en het comité 
voor de planters van Fontenoy.

Hoe ziet jouw bedrijf eruit? Waarin zijn jullie gespecialiseerd?

We hebben een traditioneel gemengd systeem van gewassen en vee. Wat 
vee betreft, produceren we alleen vlees. Qua gewassen telen we bieten, 
granen, enkele groenten, voedergewassen en aardappelen. De specialiteit 
van de boerderij is de productie van pootaardappelen voor onze bedrijfsac-
tiviteiten. Het is een beetje mijn project, waaraan ik tijdens mijn studie heb 
gewerkt en dat ik naar de familieboerderij heb gebracht.

Afgezien van deze specifieke activiteit zijn de activiteiten van de boerderij 
vergelijkbaar gebleven met die van voor mijn komst.

Dat betekent dat je ouders al bieten teelden. Kun je ons daar meer over 
vertellen?

We verbouwen al generaties lang bieten op de boerderij. Vroeger was er een 
suikerfabriek hier in Froidmont, in het dorp. Toen sloot de fabriek en ging 
mijn grootvader naar het dorpsstation om zijn bieten te laden voor levering 
aan de dichtstbijzijnde suikerfabriek. Nu leveren we zelf aan Fontenoy.

De manier waarop bieten worden geteeld is fel veranderd.  In de tijd van 
mijn betovergrootvader werd alles met de hand gedaan.

Je teelt nu bieten op uw boerderij. Zou je kunnen stoppen met het telen 
van bieten? En zo ja, waarom zou je dat doen?

Bieten maken deel uit van de geschiedenis van de boerderij, maar ik ben er 
misschien iets minder aan gehecht dan mijn ouders. Als we er niet genoeg 
aan verdienden, konden we het net zo goed opgeven. Bieten zijn nog steeds 
duur om te produceren. Op dit moment is dat geen probleem, maar als de 
prijzen niet goed genoeg zouden zijn, dan zouden we het kunnen opgeven 
of het areaal verkleinen.

Eindred. Bruno De Wulf
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Hoe ga je om met de campagne, de verwerking van 
bieten en de relaties met suikerfabrikanten? Dit jaar 
of in het algemeen? Wat gaat goed en wat kan beter?

Vorig jaar was ingewikkeld, met vorst begin december. 
Dit jaar zijn we er op de boerderij goed in geslaagd om 
alles voor eind december af te leveren. De agronomi-
sche dienst is erg goed. Maar de campagne duurde te 
lang en iedereen kampte met problemen, zowel de 
fabriek als de telers. Het is in ieders belang dat de fa-
briek goed draait, maar als de campagne te laat begint, 
is er een groter risico op bieten van mindere kwaliteit.  
Idealiter start de campagne rond 15/20 september. 
Bovendien is de economische context ingewikkeld. 
We moeten de basisprijs verhogen en nadenken over 
een solide beloningssysteem voor degenen die eerder 
leveren. Uiteindelijk zou het voor iedereen energie en 
geld besparen. Voor ons, omdat afdekken veel werk is. 
En voor de fabriek, omdat de kwaliteit van de bieten 
gewaarborgd zou blijven.

Ondanks een veel te late start zagen we dat de aanpas-
singen in de fabriek in het voorseizoen hun vruchten 
afwierpen. In het begin liep het goed. Maar toen werden 
we ingehaald door de achteruitgang van de bieten en 
dat had een sneeuwbaleffect op de hele sector.

Recente gebeurtenissen en betogingen hebben dui-
delijk gemaakt hoe complex het is om tegenwoordig 
boer te zijn. Wat trekt je aan in dit beroep? Wat zou je 
willen veranderen?

Wat me aanspreekt is de vrijheid die ik heb in mijn 
werk. Ik kan mezelf organiseren zoals ik wil, de varië-
teiten kiezen die ik wil, de dichtheid van mijn gewassen 
kiezen en ze op mijn eigen manier beheren. Maar wat ik 
zou willen veranderen is zekerheid op lange termijn, te 
beginnen met economische zekerheid. De graanmarkt is 
niet goed en dat heeft gevolgen voor al het andere. De 
komende maanden zullen somber zijn. 

Op economisch vlak zijn er grote problemen, zoals het 
marktliberalisme, maar ook het gebrek aan middelen 
om de ecologische transitie te ondersteunen. We zijn 
ons allemaal bewust van de milieuproblemen die op het 

spel staan, maar als je een bedrijf opzet kun je niet 10% 
van je productie terugtrekken zonder gecompenseerd 
te worden. Er zijn een aantal complexe maatregelen die 
niet altijd agronomisch of logisch zijn, waarop we moe-
ten antwoorden. Binnen de vakbond, zouden we graag 
regelmatiger en constructiever overleg zien.

Klop, je bent erg betrokken bij de FJA, kun je ons daar 
meer over vertellen? Heb je nog andere vakbondsver-
plichtingen?

Op vakbondsniveau ben ik betrokken bij het FJA (fe-
deratie voor jonge landbouwers), waar we algemene 
vragen over verschillende onderwerpen behandelen. De 
beslissingen zijn wat minder direct en duren wat langer. 
Vanmiddag ga ik naar het comité van de planters van 
Fontenoy. Daar is de materie dan weer concreter en 
directer.

Mijn betrokkenheid kwam vanzelf, beetje bij beetje. 
Eerst was ik actief in de lokale afdelingen. Ik merkte 
dat ik het leuk vond en raakte wat meer betrokken bij 
bepaalde kwesties. Ik ben goed in het doorpraten van 
dingen. Zo ben ik opgeklommen naar het provinciale 
niveau van de vakbond, en nu naar het nationale niveau.

Waarom vind je dit belangrijk? En wat heeft je be-
trokkenheid in de vakbond je al bijgebracht? 

Ik denk dat het belangrijk is, ook al kost het veel tijd. 
Het kan zelfs al je tijd in beslag nemen als je het gron-
dig wilt doen. Het is belangrijk om onze stem te laten 
horen, ook al is het soms ingewikkeld. De politieke 
wereld is erg traag en boeren hebben niet altijd even-
veel geduld.

Het is belangrijk om onze stem 
te laten horen, ook al is dat soms 
moeilijk. 
Het is heel belangrijk om je stem te laten horen, vooral 
als jong iemand, want dingen veranderen heel snel. Bo-
vendien is het verrijkend om mensen met verschillende 
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achtergronden te ontmoeten en 
contacten te leggen.

Hoe slaag je erin om tijd en ener-
gie vrij te maken voor je betrok-
kenheid bij de vakbond? Zou je 
jongeren aanmoedigen om bij 
een vakbond betrokken te raken, 
ondanks de dagelijkse moeilijkhe-
den? Waarom wel of niet?

Mijn ouders steunen mijn betrok-
kenheid, anders zou het niet moge-
lijk zijn. Maar ik zie de dingen niet 
anders. We kunnen niet alles van 
de ene op de andere dag verande-
ren, wel is het heel belangrijk om 
de richtlijnen uit te zetten voor een 
moderne, hedendaagse landbouw.

Als jongere is het vooral belangrijk 
om degenen die zich in de land-
bouw vestigen te steunen en ervoor 
te zorgen dat we een toekomst 
hebben.

Welk advies zou je jonge boeren 
geven?

Rustig zijn, goed rekenen, de juiste 
keuzes maken, je rug recht houden 
en er dan voor gaan. Wees zeker 
van jezelf. Vergeet niet om jezelf in 
vraag te stellen wanneer dat nodig 
is en aarzel niet om iets te veran-

deren dat niet werkt, ook al is dat 
moeilijk.

We moeten onszelf 
in vraag kunnen stel-
len wanneer nodig.
Op vakbondsniveau is het gemak-
kelijk om betrokken te raken. Je 
hoeft niet te aarzelen om de ver-
antwoordelijken aan te spreken, bij 
de vele recreatieve activiteiten of 
elders. Je raakt gaandeweg be-
trokken, als je bereid bent om een 
beetje van je tijd te geven. Het is 
niet altijd aangeboren bij iedereen, 
maar als je zelf niet investeert is het 
belangrijk om degenen te steunen 
die het wel voor je doen. Het is 
ook een opoffering en soms zijn er 
veel verwachtingen terwijl het niet 
altijd mogelijk is om alles te bieden 
waar ze om vragen. Je moet geduld 
hebben en redelijke verwachtin-
gen, want de strijd die we voeren is 
moeilijk.

Als we kijken naar de bietensec-
tor, zou je iets willen veranderen 
aan de manier waarop de fede-
raties/vakbonden momenteel 
werken?

We hebben het geluk dat de vak-
bond aanwezig is in de fabriek. We 
zouden graag meer betrokken zijn 
bij de beslissingen van de fabriek, 
meer vergaderingen hebben en 
meer contact met de vertegen-
woordigers van de telers. Om een 
stabiele aanvoer te hebben, moeten 
we ervoor zorgen dat de bieten niet 
met verlies worden betaald, en dus 
een eerlijke minimumprijs hebben.

Zoals gezegd staan de gemiddelde 
burger, politici en het personeel 
van de ministeries van landbouw 
en milieu soms erg ver af van de 
boeren. Welke boodschap zou je 
hen willen meegeven? 

Boeren zijn er voor hen, het is niet 
in ons belang om slechte kwaliteit 
te produceren. We zijn ons bewust 
van de milieuproblemen en veel 
boeren proberen hun buren zo min 
mogelijk te storen door bijvoor-
beeld hun werktijden aan te passen. 

We voelen ons aangemoedigd door 
de steun die we van het publiek 
krijgen tijdens de voorbije betogin-
gen. Maar we moeten niet vergeten 
dat we in een geglobaliseerde markt 
financiële steun moeten bieden 
voor producten die verschillend zijn 
maar er hetzelfde uitzien.
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De voorwaarden zijn niet in elk land hetzelfde, dus we 
kunnen onze producten niet onder dezelfde omstandig-
heden verkopen. Dit brengt ons terug bij de kwestie van 
een adequate gegarandeerde prijs en, daarachter, een 
vergoeding. Verschillende maatregelen brengen directe 
of indirecte kosten met zich mee die gecompenseerd 
moeten worden. De toegevoegde waarde van kwaliteit 
moet meer benadrukt worden. We hebben iets meer 
invloed op markten die iets lokaler zijn. Daar kunnen we 
de verschillende spelers ontmoeten, vooral door be-
trokkenheid van de vakbonden.

De specialiteit van de boerderij is de productie van  

pootaardappelen.

DOSSIER KOOLSTOF - PLAN B

Een plan B(iet) vol antwoorden ... 
en vragen
Plan B(iet) 2.0, in Nijvel op 20 februari, was volledig uitverkocht. Met meer dan 200 aanwezigen op de 
Franstalige versie in de voormiddag en ongeveer 70 Vlaamse planters in de namiddag, ondanks de afstand, 
was het een succes. De redenen om aanwezig te zijn waren zeer verscheiden. Een boer uit Orp-Jauche zei: 
“Ik las in het vorige nummer van de Bietplanter dat de raffinaderij milieumaatregelen voorstelt voor telers: 
de Greencard. Daar wil ik meer over weten”. En een boer uit Eghezée: “Wij zijn de enige economische 
sector die koolstof kan opslaan dankzij fotosynthese en de bodem. Men wil het werk dat moet gebeuren om 
een klimaatcrisis af te wenden op ons afschuiven, maar de wetenschappelijke basis is nog onduidelijk”.

Frédérique Hupin & Bruno De Wulf

Het event werd georganiseerd door de CBB, Tiense 
Suiker, ISCAL en KBIVB: telers, verwerkers en onder-
zoek. Allemaal verenigd om samen aan de toekomst 
te bouwen. Deze sterke en unieke organisatie van de 
bietensector heeft zijn wortels in de geschiedenis van 
ons land: een koninklijk besluit dat de regels voor de 
controle van de ontvangst van bieten organiseerde, 
erkende het bestaan van de bietenunie en verplichtte 
alle telers om lid te worden. Erg ongebruikelijk in de 
landbouwsector.

Terwijl de eerste editie van Plan B gericht was op het 
bestuderen van de economische duurzaamheid van de 
sector, richtte deze tweede editie zich op ecologische 
duurzaamheid. Met als centraal thema het hete hang-
ijzer van de koolstoflandbouw. Zoals Bruno De Wulf, 

secretaris-generaal van de CBB, het verwoordde: “We 
hebben in het verleden niet veel gepraat over koolstof. 
Vandaag werken we nog steeds zonder net. Er bestaan 
al initiatieven in het veld die het voortouw nemen door 
te anticiperen op de Europese regelgeving. De instru-
menten die vandaag al in gebruik zijn, zijn talrijk en 
zeer verschillend. Niemand begrijpt er iets van, ook al 
is koolstof de sleutel. Het is echt een probleem voor de 
toekomst.”

We zijn allemaal iemands scope 
drie - Sylvie Decaigny

Zoals vermeld in het vorige nummer van De Bietplan-
ter (nr. 596), zette de suikerbietensector een praktisch 

programma op om de uitstoot van 
broeikasgassen te verminderen met 
behulp van de driescope-methode 
die Europa aanbeveelt. Scopes zijn 
perimeters die de drie comparti-
menten van de broeikasgasbalans 
van een bedrijf afbakenen. Terwijl 
de eerste twee onder de verant-
woordelijkheid van de fabriek 
vallen, heeft de laatste betrekking 
op emissies die verband houden 
met de productie van grondstoffen, 
in ons geval bieten. Sylvie Decaigny 
is sinds 2022  duurzaamheidsmana-
ger bij Tiense Suiker: “De Sudzücker 
Groep is zich bewust geworden 
van het belang van het milieu: 
sinds 2010 praten we er intern 
over. Onder invloed van het ETS 
(Emissions Trading Schemes2 waar 
de suikersector onder valt) en de 
stijgende energieprijzen wordt het 
duurzaamheidsproces versneld. En 
dat was het doel van de Plan B dag: 
landbouwers stof tot nadenken ge-
ven, gebaseerd op wetenschap en 
op de resultaten uit het veld dankzij 
een enquête uitgevoerd door het 
KBIVB”.

Factoren om rekening 
mee te houden bij de 
koolstofvoetafdruk 
op het niveau van de 
sector

Astrid Loriers, wetenschappelijk at-
taché bij CRA-W, neemt het woord 
om uit te leggen hoe een levenscy-
clusanalyse (LCA) wordt berekend 
en welke hefbomen deze kunnen 
verbeteren. Dit alles tegen de 
achtergrond van een koolstofevalu-
atietool gecreëerd door het CRA-W: 
de DECIDE-tool. De basis: beseffen 
dat de koolstofvoetafdruk van de 
productie van een kilo suiker niet 
beperkt is tot de bietenplant alleen, 

die, zoals we al lang weten, een uit-
stekende fotosynthesefabriek is. Als 
er voor de productie al input nodig 
is (waarbij rekening gehouden moet 
worden met de koolstofvoetafdruk), 
is het niet de bedoeling om de bie-
ten vol koolstof op het veld achter 
te laten. De bieten worden geoogst, 
getransporteerd en verwerkt. De 
koolstof die dankzij de fotosyn-
these is opgeslagen in de bieten 
wordt uiteindelijk opgenomen via 
de suiker en pulp. In een laatste 
stap keert de koolstof terug naar de 
atmosfeer via de ademhaling van de 
organismen die de suiker en de pulp 
opaten, waarbij het werd omgezet 
in energie. Over het totaal bekeken 
hebben we dus niet veel koolstof 
opgeslagen als we de industrie als 
geheel over een periode van twee 
tot drie jaar bekijken.

De schokkende conclusie van Astrid 
Loriers schudde veel mensen ste-
vig door elkaar: “Gewassen geven 
standaard koolstof af, dus we zullen 
nooit een netto nul-emissieba-
lans voor de landbouw bereiken”. 
Doorheen de zaal klonk onbegrip 
en verbijstering. Een landbouwer 
met gezond verstand reageerde: 
“Als de landbouw geen koolstof zou 
vastleggen, zou de aarde al lang 
onbewoonbaar zijn”. In het licht van 
deze vragen en deze nieuwe kennis, 
die onze manier van denken door 

elkaar schudden, moeten we voor-
uit blijven gaan. 

Wat zijn de beste 
methoden om kool-
stof op te slaan?  

Astrid Lorries

Astrid Loriers geeft vier tips ge-
baseerd op de DECIDE tool en het 
werk van het IPCC.

Astrid’s vier tips om koolstof op 
te slaan: beperk grondbewerking, 
bedek de bodem met planten, 
voeg organisch materiaal toe en 
begraaf residuen.
In de namiddag werd dit deel van 
de levenscyclusdemonstratie geleid 

door Jeroen Meersmans (Neder-
landstalig). Zijn drie belangrijkste 
boodschappen waren als volgt: 
• In de context van de decar-

bonisatie van de hele suiker-
productiesector blijkt dat het 
energieverbruik op fabriek-
sniveau het proces is dat de 
meeste uitstoot veroorzaakt en 
dat bijgevolg de capaciteit van 
landbouwactiviteiten om een 
nuluitstoot te bereiken beperkt 
is. 

• Op bedrijfsniveau zou een ver-
mindering van minerale mest-
stoffen echter een belangrijke 

Levenscyclus landbouwproductie
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strategie kunnen zijn. 
• En een laatste opmerking van Jeroen Meersmans: 

“We hebben gemerkt dat veel van de huidige 
LCA-studies geen rekening houden met variaties in 
organische koolstof in de bodem, ook al is aange-
toond dat deze significant (en globaal negatief) zijn 
en dat het daarom noodzakelijk zal zijn om deze 
component te integreren in toekomstige studies.”

Bruno De Wulf nam het vervolgens over en greep terug 
naar het gematigde klimaat van onze regio’s en het 
bodemtype (en dus de factoren die de fotosynthese 
optimaliseren, d.w.z. temperatuur en water): “We we-
ten al dat een kilo tarwe uit het Noorden beter is voor 
het milieu dan een kilo tarwe uit het Zuiden, omdat de 
opbrengsten beter zijn. Nu moeten we het efficiënte 
gebruik van inputs verdedigen”.

Overzicht van 
stikstofbemestingspraktijken bij 
suikerbieten 

“In lijn met de vorige presentatie kijken we nu naar de 
koolstofvoetafdruk van de bietenteelt, om de hefbomen 
te identificeren die onze voetafdruk kunnen verkleinen. 
Met andere woorden :  wat kunnen telers zelf doen om 
hun voetafdruk te verkleinen”, zegt Marie Gilard, duur-
zaamheidsmanager bij KBIVB. De jonge bio-ingenieur 
komt met de resultaten van een enquête die in 2023 
werd uitgevoerd bij Belgische bietentelers over hun 
bemestingspraktijken voor bieten. Allereerst staat ze 
stil bij de rol van lachgas (N2O) in de opwarming van 
de aarde. N2 O ontstaat bij het gebruik van stikstof-
meststoffen of bij de omzetting van stikstofproducten 
in landbouwgronden (meststoffen, gier, uitwerpselen, 
oogstresten). Dit beruchte lachgas (N2 O) heeft een im-

pact op de opwarming van de aarde die 300 keer groter 
is dan die van CO2 . Marie Gilard presenteerde een door 
het ITB* opgestelde balans die rekening houdt met 
N2O, waarvan de uitstoot wordt uitgedrukt in koolsto-
fequivalent.

De bestaande hefbomen voor het verbeteren van de 
koolstofequivalentbalans van bieten zijn: 
• de keuze van de vorm van de stikstofmeststof, 
• de plaatsing ervan in de tijd (“zo dicht mogelijk 

bij het moment waarop stikstof nodig is”) en in de 
ruimte (“zo dicht mogelijk bij de plaats waar stikstof 
nodig is”), 

• het vervangen van minerale inputs door organische 
inputs, 

• het optimaal benutten van intercropping om de 
dosis minerale stikstof die wordt toegediend te 
verminderen, 

• het verminderen van het aantal teeltbewerkingen 
en het beperken van bodemverdichting. De kool-
stofvoetafdruk van stikstofmeststoffen neemt toe 
van ammoniumnitraat (NH4 NO3 ) tot ureum via 
stikstofoplossing.

Maar waar beginnen we en hoe ver kunnen we gaan in 
het verminderen van stikstofbemesting? Dat was één 
van de doelstellingen van de enquête die het KBIVB in 
het vroege najaar van 2023 uitvoerde en waarop 10% 
van de Belgische telers reageerde. Een van de belang-
rijkste conclusies was dat een stikstofprofiel, opgesteld 
op het einde van de winter op alle bietenpercelen, helpt 
om efficiëntie te bereiken in het gebruik van stikstof-
meststoffen. Typische telers die deze efficiëntie berei-
ken, hebben nog andere kenmerken, zowel in Wallonië 
als in Vlaanderen: ze brengen hun minerale bemes-
ting aan vóór het zaaien, zonder deze noodzakelijk te 
verdelen, maar ze beginnen wel met een plaatselijke 

bemesting bij het zaaien. Ze combineren altijd 
minerale bemesting met organische bemesting 
en beschouwen intercropping als een vruchtbaar-
heidsinstrument, waarbij ze ook peulvruchten 
gebruiken.

wat is de evolutie van het 
koolstofgehalte van Waalse 
bodems?

Onderzoekers van Requasud (Clémence Mariage), 
de Belgische Dienst voor Bodemkunde (Anne-Bronnen van emissies en bijdragen aan koolstofopslag van bieten (bron: ITB).

mie Elsen) en Gembloux Agro-Bio tech ULiège (Jeroen 
Meersmans) brachten aan het licht wat zich afspeelt in 
de donkere dieptes van de bodem.
Landbouwers hebben het vaak over het humusgehalte. 
Wat eigenlijk in het laboratorium wordt gemeten, is het 
koolstofgehalte van het bodemmonster. Een empirische 
formule verbindt beide: het koolstofgehalte vermenig-
vuldigd met twee geeft het humusgehalte.
Om een bodem te beschouwen als zijnde in goede staat 
van structureel functioneren(om onder andere de ero-
siegevoeligheid te beperken), moet het totale gehalte 
aan organische koolstof (TOC) ten minste 1,2% zijn.
Naar aanleiding van talloze bodemanalyses die zijn 
uitgevoerd door de laboratoria in het Requasud-net-
werk, is een kaart opgesteld van het gehalte organi-
sche koolstof in de bodem. De analyses zijn uitgevoerd 
tussen 2009 en 2013. Het is te zien dat het gehalte aan 
organische koolstof in slibrijke en zanderige gebieden 
tussen 1 en 1,5 ligt en dus dicht bij de kritische drempel 
van 1,2%.

Koolstofverlies kan snel gaan, 
maar het opbouwen van een 
koolstofvoorraad gaat heel 
langzaam. Daarom is het 
belangrijk om naar de lange ter-
mijn te kijken.
Landbouwer uit Orp-Jauche

Van 2009 tot 2013

Ruimtelijke spreiding van het relatieve verschil (%) in organische koolstof 

in landbouwbodems tussen 1960 en 2006 in België 

(bron: Meersmans et al 2012).
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Om terug te gaan in de tijd bouw-
den Jeroen Meersmans en zijn 
collega’s een empirisch model dat 
veranderingen in de concentratie 
organische koolstof tussen 1960 
en 2006 in de bovenste 30 cm van 
gecultiveerde bodems voorspelt. En 
dat in functie van regenval, landge-
bruik, bodemtype en teeltmethode. 
Hun model leidt voor Haspengouw 
bijvoorbeeld een relatieve afname 
af van -15 tot -30% van de totale 
hoeveelheid organische koolstof. 
Dit cijfer kan worden verfijnd: 
siltige bodems ondergingen tussen 
1960 en 2006 een verlies van 21,5% 
van de totale hoeveelheid orga-
nische koolstof in de bovenste 30 
centimeter.

Jeroen Meersmans suggereert dat 
een manier om verlies van orga-
nische koolstof in de bodem te 
voorkomen en de bijbehorende eco-
systeemdiensten te beschermen, 
kan zijn op zoek gaan naar nieuwe 
bronnen van organisch materiaal-
voor de landbouw. Tussengewassen 
en tijdelijk grasland zouden de 
goedkoopste opties zijn, volgens 
een studie van INRAE, waarin ook 
agroforestry als een van de duurste 
maatregelen wordt genoemd.
Koolstofverliezen zijn hoger in 
Wallonië dan in Vlaanderen. Het is 
maar een kleine stap van daar naar 
het herdenken van de overdracht 
van organisch materiaal van Noord 
naar Zuid, maar niemand durft het 
hardop te zeggen ... .

Bodemvruchtbaarheid 
en -kwaliteit in 
Vlaanderen

Annemie Elsen van de Belgische 
Bodemdienst (BDB) beschrijft de 
bodemsituatie in Vlaanderen. De 
pH-waarde is een indicator van 

goed bodembeheer, aangezien 
die een essentiële rol speelt bij 
de assimilatie van voedingsstof-
fen in de bodem. Koolstof is een 
goede indicator van de weer-
stand van de bodem, zowel op 
het niveau van de structuur en 
het bodemleven als het water-
vasthoudend vermogen. En een 
goed niveau van stikstof, fosfor, 
kalium, magnesium en calcium is 
de basis van bodemvruchtbaar-
heid.
Naast het agronomische belang, 
kan het verhogen van het kool-
stofgehalte (%C) van bodems 
een rol spelen in de strijd tegen 
de opwarming van de aarde. De 
resultaten van de BDB door de jaren 
heen tonen aan dat het koolstofge-
halte van de bodem in Vlaanderen 
daalde tussen de jaren 1960 en 
2000. Daar zijn veel redenen voor, 
maar ze houden vooral verband 
met dieper ploegen, de uitvoer van 
gewasresten (stro), het omploegen 
en cultiveren van vele permanente 
weilanden en veranderingen in de 
vruchtwisseling. De laatste twintig 
jaar is het niveau gestag-
neerd dankzij het gebruik 
van groenbemesters en de 
vermindering van de ploeg-
diepte (of de afschaffing van 
ploegen).
Momenteel heeft 40% van het 
omgeploegde land het juiste 
koolstofgehalte, maar 50% zit 
op een lager niveau.

In permanente weilanden ligt 
de helft onder de streefwaarden 
en wordt een derde als goed be-
schouwd. In 20% is het koolstof-
gehalte echter te hoog, wat de 
opname van voedingsstoffen kan 
verstoren en het stikstofgehalte in 
de bodem kan verhogen. 
Hoewel het raadzaam is om goede 
koolstofgehalten in de bodem te 
hebben, mogen we niet negeren dat 
hoge koolstofgehalten vaak hand in 
hand gaan met hogere restnitraat-

gehalten en met een grotere denitrificatie en uitspoe-
ling. Het doel is daarom om reststoffen na de oogst te 
minimaliseren, en in dit opzicht presteren bieten gemid-
deld erg goed. 

En tot slot:

De secretaris-generaal van de CBB neemt de fakkel over om te antwoorden op de vraag: “Is 
carbon farming dan toch een echte opportuniteit?
Bruno De Wulf: “Het is een beetje vroeg om daar uitspraken over te doen, omdat we nog niet 
veel feedback uit de praktijk kregen. Het regelgevende kader is nog beperkt. Al bij al horen 
we veel discussie, is er veel onderzoek bezig en zijn er nog veel onzekerheden. Wat zeker is, 
is dat er een enorme hoeveelheid informatie wordt verspreid ... . De sprong wagen betekent 
batuurlijk ook het risico nemen om een fout te maken. Maar als je niets doet, loop je het risico 
om kansen te missen, om achterop te raken en om de controle te verliezen. Dus ja, koolstof-
landbouw is een kans die we moeten grijpen, maar we moeten het hoofd koel houden en ons 
bewust zijn van de verschillende aspecten die met dit onderwerp verbonden zijn via de bie-
tensector. Economisch en agronomisch valt er winst te behalen. Op commercieel vlak mogen 
we niet uit het oog verliezen dat bietsuiker (in tegenstelling tot rietsuiker) gehinderd wordt 
door zijn broeikasgasbalans. In termen van maatschappelijke zichtbaarheid: decarbonisatie zal 
een ondankbare taak zijn met weinig zichtbaarheid, in tegenstelling tot bijvoorbeeld de pro-
blemen rond bestuivers. En tot slot, als we de mensheid als geheel beschouwen, hebben we 
de plicht om te handelen. Als we niets doen, krijgen we al snel de schuld!

Daarnaast heeft het gebruik van groenbemesters een 
aanzienlijk effect op de stikstofvastlegging en is het 
des te meer aan te raden om na het seizoen organisch 
materiaal toe te voegen.
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